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EUROeko

U NOVIGRADSKI PRORA!UN ZA 2017. GODINU UVRŠTENA JE IZGRADNJA NOVOG RECIKLA#NOG DVORIŠTA

Razvrstavanje i 
skladištenje otpada 

iz kućanstva
U proračun za 2017. 

godinu Grada Novi-
grada uvrštena je iz-

gradnja novog reciklažnog 
dvorišta, unutar područja 
Salvela, na čestici ukupne 
površine 2.559 četvornih 
metara. Reciklažno dvorište 
je namijenjeno razvrstava-
nju i privremenom skladi-
štenju otpada iz kućanstva. 
Ima značajnu ulogu u uku-
pnom sustavu gospodare-
nja otpadom, jer služi kao 
poveznica kojom jedinice 
lokalne samouprave osigu-
ravaju vezu između građa-
na, ovlaštenih sakupljača i 
ovlaštenih obrađivača.

- Reciklažno dvorište 
na Salveli je razvojno zna-
čajna ekološka investicija 
za Grad Novigrad jer će se 
njime mnogo bolje regulira-
ti način prikupljanja i zbri-
njavanja otpada na lokalnoj 
razini. Glavni projekt za is-
hodovanje građevinske do-

zvole je dovršen. Ministarstvo 
državne imovine RH rješa-
va naš zahtjev za stjecanjem 
vlasništva nad predmetnom 
građevnom parcelom nakon 
čega ćemo biti spremni po-
vući sredstva odgovarajućih 
fondova za izgradnju i opre-
manje reciklažnog dvorišta, 

kaže Sandra Rugani Kuku-
ljan, pročelnica UO za ko-
munalni sustav, prostorno 
uređenje i zaštitu okoliša.

Prema procjenama 
projektanata, doznajemo, 
radi se o iznosu od milijun 
kuna. Trenutno na lokaciji 
djeluje ‘’mobilno reciklažno 
dvorište’’ kojim upravlja ko-
munalna tvrtka 6 maj d.o.o., 
pružajući usluge prihvata 
krupnog otpada svih vrsta 
i zbrinjavanja na central-
noj deponiji Donji Picudo 
u Umagu. 

- Svjesni smo da ove 
napore treba pratiti pa-
žljivom i pravovremenom 

edukacijom građana, djece 
i naših brojnih gostiju kako 
bi stekli korisne navike u po-
stupanju s otpadom i osvi-
jestili činjenicu da je otpad 
koji svakodnevno stvaramo 
u svojim domovima, u naj-
većoj mjeri korisna sirovina 
za preradu i gospodarstvo. 
Naime, do planirane lokacije 
vodi prilazna makadamska 
cesta koja se spaja na držav-
nu cestu D 75. Na jednom 
dijelu čestice izgradit će se 
reciklažno dvorište ukupne 
površine 1.130 metara če-
tvornih, koje će biti u pot-
punosti ograđeno. Preostali 
dio čestice, površine 1.429 

metara četvornih, planira 
se urediti kao zelena i ma-
kadamska manipulativna 
površina s parkiralištem, 
a u zelenom će dijelu biti 
smješten separator i upojni 
bunar za ispuštanje proči-
šćenih oborinskih voda u 
tlo. Reciklažno će se dvorište 
sastojat od betonske površi-
ne namijenjene za smještaj 
montažnog objekta za za-
poslenike, agregata i vage, 
manipulativne asfaltne povr-
šine za prilaz vozila i smještaj 
spremnika s dva parkirališna 
mjesta za zaposlene i zelene 
površine.

Tea GRGI!

Trenutno na lokaciji djeluje ‘’mobilno reci-
klažno dvorište’’ kojim upravlja komunalna 
tvrtka 6 maj d.o.o., pružajući usluge pri-
hvata krupnog otpada svih vrsta i zbrinja-
vanja na centralnoj deponiji Donji Picudo 
u Umagu
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EUROeko
EU PROJEKT RESTAURA; REVITALIZACIJA POVIJESNIH GRAÐEVINA KROZ MODEL JAVNO PRIVATNOG    

Sačuvati graditeljsku 
baštinu u povijesnoj 

jezgri Buzeta

Piše Gordana 
!ALI" ŠVERKO

Revitalizacija kultur-
ne baštine i održivo 
upravljanje turistič-

kim potencijalom buzetske 
starogradske jezgre jedan je 
od prioriteta kojima se po-
sljednjih godina posvećuje 
posebna pozornost. Upra-
vo je tomu cilju usmjeren i 
najnoviji europski projekt 
RESTAURA (Revitalising 
Historic Buildings through 
Public-Private Partnership 
Schemes / Revitalizacija 
povijesnih građevina kroz 
model Javno privatnog par-
tnerstva) koji je odobren u 
okviru prvog Javnog pozi-
va programa Europske unije 
INTERREG Central Europe 
2014-2020., a kojemu je Grad 

Buzet, uz Institut za među-
narodne odnose iz Zagreba, 
jedini hrvatski partner.

Projektne aktivnosti 
započele su u lipnju ove 
godine i traju sve do lip-
nja 2019. godine. Projekt 
objedinjuje četiri države 
centralne Europe: Poljsku, 
Slovačku, Sloveniju i Hrvat-
sku u kojoj sudjeluju javne i 
privatne institucije; lokalna 
uprava, znanstvene i obra-
zovne ustanove, udruženja 
JPP-a, nevladine organiza-
cije, razvojne agencije.

Dva milijuna eura
Ukupna vrijednost 

projekta iznosi 2.096.281 
eura, a Gradu Buzetu pri-
pada 204.500 eura, s time 
da projekt sufinancira sa 
15 posto vlastitih sredstava, 

dok se preostalih 85 po-
sto sufinancira iz progra-
ma INTERREG Central 
Europe. 

Na projektu sudjelu-
je ukupno 10 partnera i 
20 pridruženih partnera. 
Glavni i vodeći partner je 
poljski grad Nowy Dwor 
Mazowiecki, a hrvatski 
partneri su Grad Buzet i 
IRMO - Institut za razvoj 
i međunarodne odnose.

Javno-privatno par-
tnerstvo je dugoročan ugo-
vorni odnos između javnog 
i privatnog partnera pred-
met kojeg je izgradnja i/ili 
rekonstrukcija i održavanje 
javne građevine, u svrhu 
pružanja javnih usluga iz 
okvira nadležnosti javnog 
partnera (Zakon o javno-
privatnom partnerstvu NN 
152/14). Javno-privatno 
partnerstvo kao model u 
Hrvatskoj je formalizirano 
od 2006. godine te ga je 
moguće primijeniti u sekto-
rima obrazovanja, kulture, 
znanosti, sporta, zdravstva 
i slično, primjerice mogu-
će je izgraditi ili obnoviti 
škole, domove, bolnice, 
muzeje.

Nedostatak financij-
skih resursa većine zemalja 
postaje jedno od gorućih 
pitanja u očuvanju i zaštiti 
kulturne baštine. To pitanje 
posebno je važno za srednju 
Europu čije su turbulentna 
povijest te geopolitičke re-
konfiguracije rezultirale ve-
likim brojem zanemarenih i 
napuštenih povijesnih gra-
đevina i koje kontinuirano 

propadaju. Te su građevine 
često povezane s područji-
ma koja imaju gospodarske i 
društvene probleme, a zahti-
jevaju interventne zahvate. 
Cilj projekta RESTAURA je 
identificirati, testirati, eva-
luirati i promovirati dobre 
primjere prakse javno-pri-
vatnog partnerstva (JPP) u 
revitalizaciji povijesnih gra-
dova i građevina.

Zbog ograničenih 
javnih sredstava, nacional-
nih, ali i Europske unije, 
uključivanje privatnog sek-
tora i ekspertize kroz JPP 
čini se jedinom alternati-
vom očuvanju i upravljanju 
jedinstvenom materijalnom 
baštinom srednje Europe. 
Dosad su u Europi poznati 
samo rijetki primjeri JPP 
u revitalizaciji baštine pa 
je cilj projekta RESTAURA 
donijeti promjenu u ovom 
području. 

Akcijski planovi
Očekivani rezul-

tati su strategije i akcijski 
planovi, alati, pilot akcije 
i radionice za javnu upra-
vu koja planira renovirati 
i dati konkretnu namjenu 
povijesnim građevinama 
koristeći model JPP. 

Projekt RESTAURA 
službeno je započeo u lipnju 
ove godine dok su projektne 
aktivnosti započele prvim 
sastankom projekta (kick-off 
meeting) 18. i 19. listopada 
ove godine u poljskom gradu 
Nowy Dwor Mazowiecki na 
kojem su sudjelovali grado-
načelnik Buzeta Siniša Žulić 

Sa 204.500 eura projekta RESTAURA izra-
dit će se plan revitalizacije starograd-
ske jezgre i pripremiti sva potrebna doku-
mentacija kako bi se jedan od zaštićenih 
objekata u buzetskoj starogradskoj jezgri 
mogao revitalizirati po modelu javno pri-
vatnog partnerstva

EU sredstvima ure#en je multimedijalni centar
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Sve više projekata usmjerenih u revitalizaciju starog grada 
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   PARTNERSTVA KAKVE SU PROGRAME FONDOVI EUROPSKE UNIJE PRISTALI 
FINANCIRATI U NAJVEĆEM ISTARSKOM GRADU

EU u Puli najviše 
financira programe 
za - školarce!

Ako podvu!emo crtu 
mo"emo re#i da je iz 
EU-a najviše prihva-
#eno pulskih progra-
ma kojima se daje 
nov!ana potpora za 
aktivnosti školaraca. 
Rije! je o !ak pet 
programa. Slijede tri 
programa kojima se 
naglašava energet-
ska obnova i !etiri 
programa koji isti!u 
turizam

Piše Paulo GREGOROVI!

Kada je Hrvatska pri-
stupila EU očekivao 
se val investicija koje 

će donijeti fondovi Europ-
ske unije. Pogotovo su veli-
ka očekivanja bila u najve-
ćem istarskom gradu - Puli. 
No, ako sada podvučemo 
crtu možemo reći da je iz 
EU-a najviše prihvaćeno 
pulskih programa kojima 
se daje novčana potpora za 
aktivnosti školaraca. Riječ 
je o čak pet programa. Sli-
jede tri programa kojima 
se naglašava energetska 
obnova i četiri programa 
koji ističu turizam.

Poticaj turizmu
Riječ je o programu 

kojim se pruža potpora 
uključivanja 44 učenika s 
teškoćama u redovite i po-
sebne školske ustanove. Za-
tim, program kojim se pra-
ti razvoj osnovnih vještina 
učenika od najranije dobi, 
program kojim se promi-
ču volonterske aktivnosti u 
sportu i programi kojima 
se sufinanciraju pomoćnici 
u nastavi.

Za učenike s teškoća-
ma u razvoju postoje dva 
poticajna programa: “Za-
jedno do znanja” i “Pomoć-
nici u nastavi za integraciju 
učenika u Istri”. Vrijednost 
prvog projekta iznosi go-
tovo 3,77 milijuna kuna, a 
drugog 4,94 milijuna. Oba 
projekta se provode diljem 
Istre. Ciljane grupe projekta 
čine 169 učenika s teškoća-
ma u razvoju i 137 nezapo-
slenih osoba sa završenom 
najmanje srednjoškolskom 
stručnom spremom na tr-
žištu rada u Istarskoj žu-
paniji u trenutku odabira 
kandidata za pomoćnike u 
nastavi/stručne komunika-
cijske posrednike.

Sličan je program 
poticanja inkluzivnog 
obrazovanja u gradu Puli. 
Vrijednost projekta izno-
si 1,98 milijuna kuna, a 
njime se pruža potpora 
uključivanju za 44 učenika 
s teškoćama u redovite i 
posebne školske ustanove 
te zapošljavanje, i dodatna 
edukacija, 28 nezaposlenih 
osoba.

Programom “Special 
Sports for Special People” 
promiču se volonterske 
aktivnosti u sportu među 
mladima u dobi od 14 do 
18. Glavni rezultati proje-
kata vrijednog 4,6 miliju-
na kuna su izrada vodiča 
kojim se želi poticanje tje-
lesne aktivnosti i zdravog 
ponašanja među mladima, 
uglavnom onih koji po-

hađaju strukovne škole i 
programe, kojima nije u 
navici aktivni stil života 
i ne mogu si priuštiti re-
dovitu sportsku aktivnost. 
Projektom D’Basket želi se 
razviti osnovne vještine 
učenika od najranije dobi, 
ali i samih nastavnika i 
drugih dionika. Vrijed-
nost projekta iznosi 1,87 
milijuna kuna.

Najcjelovitiji pro-
gram turističkog razvoja 
financiran od EU je Adri-
fort. Cilj ovog projekta je 
stvoriti novi turistički pro-
izvod kroz uređenje pje-
šačkih i biciklističkih staza 

na području od 52.500 če-
tvorna metra sa putokazi-
ma i info točkama u pri-
gradskom naselju Štinjan, 
a koji raspolaže s ogro-
mnim turističkim poten-
cijalom zbog razvedenog 
i nedevastiranog obalnog 
područja od Puntižele do 
Monumenata-Sv. Katarine. 
Projektom se cilja valo-
rizirati prirodni okoliš i 
utvrde kao dio kulturne 
baštine grada Pule te ra-
zvijanje novog turističkog 
proizvoda na štinjanskom 
poluotoku. Planirana vri-
jednost projekta za Grad 
Pulu iznosi 2,78 milijuna 
kuna, a Grad sufinancira 
15 posto.

Ako se projektom 
Adrifort planira uređe-
nje pješačkih i bicikli-

stičkih staza, projektom 
Seaeurope će se razvijati 
vodeni sportovi i obalne 
staze, a Pula će pritom 
dobiti 225 tisuća kuna. U 
tom je projektu Pula jedi-
ni predstavnik Hrvatske i 
surađuje s osam europskih 
partnera.

Projektom Put-Up 
Istra planira se održivo 
upravljanje prirodnim 
resursima, a Gradu Puli 
odobreno je 907 tisuća 
kuna. Glavni cilj ovog 
projekta je predstavljanje 
zajedničke razvojne vizije 
Istre kao cjeline sa zaokru-
ženim područjima prome-

ta, turizma, poljoprivre-
de, gospodarskih zona i 
prirode koja bi se razvila 
na temelju vrednovanja 
dosadašnjih razvojnih i 
prostornih planova.

Štednja energije
EU nema programe 

koji donose direktan pri-
hod kućanstvima, ali ima 
programe kojima potiče 
kućanstva da štede. Pro-
gramom Fiesta (Family 
Intelligent Energy Saving 
Targeted Action) promiču 
se inteligentne energetske 
uštede. Cilj je projekta 
uključiti i educirati obitelji 
o štednji i načinu potroš-
nje energije u kućanstvima 
te edukacija o energetskoj 
učinkovitosti. Vrijednost 
projekta iznosi 565 tisuća 
kuna, od toga Pula dobi-
va bespovratno 435 tisuća 
kuna i temeljem toga je 
uspostavila FIESTA Help 
Desk (EHD) u suradnji s 
Poodsjekom za energetsku 
učinkovitost Grada Pula. 
Tu građani mogu dobiti 
sve informacije općenito 
o energetskoj učinkovito-
sti i mogućnostima uštede 
u kućanstvima. Pritom je 
kreiran vodič za uštedu 
energije u kućanstvima. 
Osim Hrvatske, u ovom 
projektu sudjeluje još 19 
domaćih i inozemnih par-
tnera.

Uključenjem u pro-
jektu “Life City Adapt” 
Pula je pristupila svjet-
skoj zajednici gradova koji 
pažljivo i održivo gospo-
dare energijom na svom 
području. Potpisnici tog 
sporazuma dobrovoljno se 
obvezuju izvršiti klimat-
ske i energetske ciljeve 
Europske unije do 2020. 
godine, odnosno da sma-
njenje emisiju stakleničkih 
plinova (ugljikova diok-
sida - CO2) za najmanje 
20 posto.

Grad Pula je u skla-
du sa preuzetim obveza-
ma izradio Akcijski plan 
energetski održivog ra-
zvoja koji definira mjere 
energetske učinkovitosti 
za sektore zgradarstva, 
prometa i javne rasvjete 
provedive do 2020. go-
dine. Projektni period je 
od 2015. do 2019. godi-
ne. Sredstva za Grad Pulu 
predviđena su u ukupnom 
iznosu od 879 tisuća kuna, 
od čega je 501 tisuća kuna 
novac EU-a.

i voditelj projekta RESTAU-
RA za Grad Buzet Vanja Fa-
bijančić. Tijekom sastanka u 
Poljskoj posjetilo se lokacije 
na kojima će se primijeniti 
pilot akcije u projektu za vo-
dećeg partnera, definirane 
su obaveze svih partnera u 
projektu, vremenski rokovi 
za izvještavanje i slično.

Glavne aktivnosti za 
Buzet očekuju se polovicom 
2017. i tijekom 2018. godine, 
kada se planira izraditi plan 
revitalizacije starogradske 
jezgre, idejno i arhitektonsko 
rješenje odabranog objekta 
u starogradskoj jezgri, pilot 
akciju JPP-a, a posebno će 
kroz suradnju s projektnim 
partnerima poboljšati spo-
sobnosti i vještine javnog 
sektora kod korištenja sheme 
javno-privatnog partnerstva 
pri obnovi i revitalizaciji po-
vijesnih građevina na po-
dručju Buzeta.

Izvršeno je i an-
ketiranje javnih i privat-
nih subjekata o njihovim 
iskustvima, znanju, potre-
bama i praksama, a vezano 
uz javno-privatno partner-
stvo, prvenstveno vezano 
uz revitalizaciju povijesnih 
građevina, a služiti će pri 
uspostavljanju pilot akcije 
JPP-a.

Pitati gra#ane
U okviru projekta 

uspostavit će se i grupa 
ključnih lokalnih dioni-
ka koji će aktivno raditi 
na smjernicama za izradu 
plana revitalizacije. Sam 
plan uključit će i šire an-
ketiranje stanovnika bu-
zetske starogradske jezgre 
o potrebama, problemima 
života u starogradskoj jez-
gri i mogućim rješenjima 
problema te općenito o vi-
ziji starog grada Buzeta 
kao kulturnog i turističkog 
središta. 

Dogradonačelnica 
Buzeta Ana Pernić kaže 
da se posljednjih nekoli-
ko godina povećava broj 

projekata usmjerenih u 
revitalizaciju buzetske 
starogradske jezgre. Uz 
ulaganja u komunalnu 
infrastrukturu, sve veći je 
broj projekata koji ujedi-
njuju sanaciju građevina u 
starogradskoj jezgri i tu-
rističke sadržaje. Zahva-
ljujući fondovima EU u 
starome gradu otvoren 
je turistički info punkt 
te multimedijalni centar, 
a uređene su i dvije dislo-
cirane muzejske etno-radi-
onice pekara i češljara.

- U okviru nedavno 
odobrenog projekta “Kul-
TourSpirit - Revitalizacija 
kulturne baštine putem In-
spirit iskustva” pripremit 
će se i dokumentacija za 
uređenje palače Moretti u 
kojoj će se u sklopu “Etno-
magistrale starih zanata”, 
urediti Centar starih za-
nata, odnosno edukativni, 
interpretacijski i izložbeni 
centar o zanatima na pri-
jelazu iz 19. u 20. stoljeće, 
te kuće Karolina u Buzetu, 
u kojoj će biti smještena 
“Karolinina kuća ljekovi-
tog bilja”, odnosno eduka-
cijsko - izložbeni i znan-
stveni prostor namijenjen 
prezentaciji korištenja sa-
moniklog i ljekovitog bilja. 
Ovaj je projekt financiran 
putem Operativnog pro-
grama Konkurentnost i 
kohezija 2014.-2020., nosi-
telj projekta je Grad Pazin, 
a partneri su Grad Buzet 
te Općine Svetvinčenat i 
Kanfanar. Cilj navedenih 
projekata je revitalizacija 
kulturne baštine i održi-
vo upravljanje turističkim 
potencijalom buzetske sta-
rogradske jezgre, izjavila 
je Pernić.

Deset 
partnera i 
dvadeset 
pridruženih 
partnera

Na projektu su- !
djeluje ukupno 10 par-
tnera i 20 pridruženih 
partnera, a glavni i vo-
de"i partner na projek-
tu je poljski grad Nowy 
Dwor Mazowiecki, a uz 
hrvatske partnere Grad 
Buzet i IRMO - Institut 
za razvoj i me#unarod-
ne odnose, na projektu 
sudjeluju i Instytut Par-
tnerstwa Publiczno-
Prywatnego (Poljska), 
Fundacja Ochrony 
Krajobrazu (Poljska), 
Asociácia pre podporu 
projektov spolupráce 
verejného a súkromné-
ho sektora (Slovačka), 
Agentúra pre rozvoj Ge-
mera (Slovačka), Mes-
tna občina Nova Gorica 
(Slovenija), Fakulteta za 
poslovne vede (Sloveni-
ja) i Znanstvenorazisko-
valni center Slovenske 
akademije znanosti in 
umetnosti (Slovenija).

Pripremit će se i 
dokumentacija za 
uređenje palače 

Moretti u kojoj će 
se u sklopu “Etno-
magistrale starih 
zanata”, urediti 
Centar starih 

zanata, odnosno 
edukativni, 

interpretacijski i 
izložbeni centar 
o zanatima na 

prijelazu iz 19. u 
20. stoljeće, te kuće 
Karolina u Buzetu

Pulske nekretnine će se moći obnoviti sredstvima iz EU 
fondova, koji će sufinancirati 60 posto, neovisno o lokaciji
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Piše Mirjan RIMANI!

Područje sliva i toka 
Pazinčice iznimno je 
vrijedan i osjetljiv re-

surs u pogledu prirodnih 
obilježja, ali i u pogledu 
moguće kvalitetnije valo-
rizacije područja za različite 
djelatnosti. Posebno se to 
odnosi za donji dio toka 
koji završava Pazinskom ja-
mom, zaštićenim kao zna-
čajan krajobraz. Pojas od 
Jame do željezničkog mosta 
nedaleko Zarečja spada u 
zaštićeno područje Nature 
2000, jer na tom prostoru 
žive posebno štićene vrste 
riječni rak (Astacus asta-
cus) i puž uskouščani zvrčić 
(Vertigo angustior). 

Periodi"ne poplave
Prirodne vrijednosti 

i ambijentalno vrijedni 
prostori nisu ograničeni 
samo na donju dionicu 
toka, već se radi o puno 
većem utjecajnom područ-
ju sliva Pazinčice i s nji-
me hidrografski povezanih 
prostora, koje zbog podze-
mnih hidrografskih veza 
ponora Pazinčice, obuhva-
ćaju veliki dio Istarskog 
poluotoka. Zapravo, radi se 
o prostoru koji je izložen 
riziku pojave periodičnih 
poplava, zbog ograniče-
nog kapaciteta ponora u 
Pazinskoj jami, ali i zbog 
iznimno snažnog bujičnog 
karaktera Pazinčice i nje-
nih pritoka na uzvodnijem 
dijelu toka. S druge stra-
ne, tijekom dugotrajnijih 
sušnih razdoblja Pazinčicu 
karakterizira problem sma-
njenja dotoka u njenom 
koritu uvjetovan nepo-
voljnom godišnjom ras-
podjelom voda, a dijelom 
i sve većim korištenjem za 
navodnjavanje zahvatom 
voda iz samog korita. Zbog 
svega toga dolazi do češćeg 
presušivanja pojedinih di-
jelova vodotoka. Pazinčica 
je uz sve to izložena i pe-
riodičnim onečišćenjima 
kao posljedicom poljopri-

vrednih aktivnosti u sli-
vu, neriješene komunal-
ne odvodnje većeg broja 
naselja i objekata uzduž 
njezina toka, prihvata obo-
rinskih voda s prometnih 
površinama, ali i moguće 
nekih drugih izvora one-
čišćenja. 

Vodni katastar
Očekuje se kako će 

se, ukoliko se ne poduz-
mu odgovarajuća struktu-
ralna i upravljačka rješenja, 
u budućnosti takvo stanje 
pogoršati zbog sve izraže-
nijih utjecaja klimatskih 
promjena, ali i sve većih 
potreba za vodom, kako 
za navodnjavanjem, bez 
kojega će u ekstremnijim 
uvjetima poljoprivreda teško 
opstati, tako i za potrebe 
očuvanja samog ekosusta-
va Pazinčice. Stoga je Grad 
Pazin pokrenuo postupak 
izrade Plana očuvanja i 
valorizacije područja sliva 
Pazinčice. Ovim se planom 
želi dobiti slika postojećeg 
stanja područja cijelog sliva 
Pazinčice, jedinstvena baza 
podataka o flori i fauni, te 
arheološki i paleontološki, 
geološki i hidrogeološki 
kulturno-povijesni i eko-
loški podaci, ali i podaci 
o vlasništvu, prometnu i 
ostalom što će se tijekom 
istraživanja prilikom itrade 
Plana upravljanja ustanoviti. 
Dakle, istražit će sve pri-
rodne i kulturne vrijednosti 
područja, hidrografija, mor-
fologija i hidrologija toka 
Pazinčice, njenih pritoka i 
ponorske zone s katastrom 
vodnih pojava i objekata. 
Nastojat će se iznaći način 
unapređenja zaštite sliva od 
poplava i štetnog djelova-
nja voda, način osiguranja 
ekološki prihvatljivog pro-
toka u koritu, te definirati 
korake zaštite okoliša: tla, 
vode, živog svijeta. Uspo-
stavit će se stručne mjere i 
zahvati u svrhu osiguranja 
stalnog vodostaja tijekom 
cijele godine, ponajprije 
zbog očuvanja bioraznoli-

kosti i vodopada na Zareč-
kom i Pazinskom krovu kao 
atraktivne turističke ponude 
kroz cijelu godinu.

Cilj Plana očuvanja i 
valorizacije područja sliva 
Pazinčice je predviđanje mje-
ra i zahvata koji bi štete od 
poplava i utjecaja bujičnih 
voda kao i erozije tla svele 
na najmanju moguću mje-
ru. Planom će se predvidjeti 
mogućnost obnove starih 
mlinova, obnove zapušte-
nih kupališta, ali i korištenje 
prostora za sportski ribolov, 
sport i rekreaciju kao što su 
pješačke staze, biciklističke 
staze, slobodno penjanje i 
slično. Kako bi se to moglo 

ostvariti na zadovoljstvo 
budućih korisnika 
prostora radit će 
se na sprečavanju 
onečišćenja vode, 
poglavito vodom 
s poljoprivred-
nih površina, 
o b o r i n s k i m 
vodama iz pro-
metnica, otpad-
nim vodama iz 
domaćinstava i 
industrije. Kako 
bi se zadovoljile 
potrebe poljopri-
vrednika treba osmi-
sli najprikladniji oblik 
održive poljoprivrede i 
osiguranje vode za potre-
be navodnjavanja poljopri-
vrednih površina lokalnog 
stanovništva.

O"uvanje sliva
Jadna od mogućnosti 

valorizacije sliva Pazinči-
ce je turizam, stoga treba 
osmisliti glavne smjernice 
razvoja turizma, najprije 
kroz edukacije korisnika 
prostora kako bi se zaštitio 
i pravilno valorizirao pro-
stor na ekonomski održiv 
način. Važno je osmisliti 

faznu realizaciju pojedinih 
projektnih aktivnosti i pro-
cijeniti sadržaj monitorin-
ga kojeg treba uspostaviti, 
kako bi se pratila učinkovi-
tost projekta i dobile pod-
loge za planiranje daljnjih 
programskih rješenja.

Budući da vode Pa-
zinčice nakon poniranja u 
Pazinskoj jami prihranju-
ju podzemne vode, treba 

sagledati kakvoću 
voda Pazinčice i 

njihova utjecaja 
na vodne re-
surse podze-
mnih voda, 
a posebno 
je važno 
analizirati 
stanje ka-
kvoće voda 
na izvori-
štima vodo-

opskrbe, za 
koje je utvr-

đena hidrološ-
ka povezanost s 

vodama Pazinči-
ce. Stoga Hrvatske 

vode, ali i Vodovod 
Pula te Vodovod Labin 
trebaju uspostaviti moni-
toring, kako bi se pratila 

kakvoća sirovih izvorskih 
voda na izvorištima Rako-
nek, Sv. Anton, Bolobani i 
Blaz. U sklopu predviđenih 
obrada, nužno je ocijeniti 
međuovisnosti hidroloških 
prilika i odabranih parame-
tara kakvoće voda. Također 
treba procijeniti udjel toč-
kastih onečišćenja u odno-
su na ukupna opterećenja u 
slivu Pazinčice, s udjelima 

koje nose poljoprivreda i šu-
marstvo, kako za postojeće 
stanje, tako i nakon izgrad-
nje planiranih 12 uređaja 
za pročišćavanje otpadnih 
voda naseljima u slivu, ali 
i kompletiranja odvodnje i 
tretmana komunalnih ot-
padnih voda u Pazinu.

Graditeljska baština 
unutar područja obuhvata 
Plana očuvanja i valorizaci-
je područja sliva Pazinčice 
logično podrazumijeva i 
mlinove uz Pazinčicu. 
Lokacije mlinova 
su relativno do-
bro evidentira-
ne u postoje-
ćoj prostorno 
planskoj do-
kumentaciji, 
ali mlinove 
ipak treba 
p ojed inač -
no evaluirati 
radi moguće 
sanacije. 

Pri tome 
treba tražiti mo-
gućnost cjelovite sa-
nacije i rekonstrukcije 
bar jednog reprezenta-
tivnog mlina i jedne stupe. 
Postupak evaluacije gradi-

teljske baštine provodit će 
se kroz izradu separatne 
konzervatorske podloge 
u suradnji s Konzervator-
skim odjelom u Puli. Mo-
guće je da konzervatori 
prošire predmet obrade 
konzervatorske podloge i 
na arheološku prospekciju 
terena. Međutim, graditelj-
ska baština i cjelokupno kul-
turno naslijeđe trebaju biti 

predmet razmatranja i izvan 
okvira izrade ovog Plana, 
zbog vlastite edukativne 
potrebe, ali i za potrebe 
turističke prezentacije, koja 
je što se tiče Pazinčice na-
žalost još uvijek na niskim 
granama. 

U sklopu projekta ne-
davno je Pazinu održana 
radionica Javne ustanove 
Natura Histrica na kojoj je 
Slavko Brana prisutne dio-
nike upoznao s osnovama, 
problematikom, koncep-
tom izrade i aktivnostima 
izrade Plana upravljanja 
područjem ekološke mreže 
HR2001386 Pazinski po-
tok, u sklopu Plana očuva-
nja i valorizacije područja 
sliva Pazinčice. Radionici 
su prisustvovali članovi 
radnog tima: predstav-
nici Grada Pazina, Javne 
ustanove Natura Histrica, 
Hrvatskih voda, Hrvatskih 
šuma, Upravnog odjela za 
održivi razvoj Istarske žu-
panije, Turističke zajednice 
središnje Istre, Građanske 
inicijative “Naš potok”, čla-
novi savjetodavnog tijela 
Hrvatske agencije za okoliš 
i prirodu, pozvani dionici i 
zainteresirana javnost, Na-
kon održane prezentacije 
provedena je anketa kako 
bi se sagledala stajališta i 
ideje vezane uz problema-
tiku područja. Rezultati 
ankete bit će analizirani i 
korišteni kao ulazni podaci 
u daljnjim fazama izrade 
Plana upravljanja.

Regulacija korita
U raspravi koja je po-

tom uslijedila, govorilo se 
o obnovi mlinova na Pazin-
čici i njihova stavljanja u 
funkciju turizma, a moglo 
se čuti kako se vode Pa-

zinčice povremeno gube 
kroz “virove”, puko-

tine u kamenitom 
koritu. Poljopri-
vrednici smatraju 
kako je projekt 
Hrvatskih voda 
za regulaciju 
korita Pazinči-
ce uzvodno od 
mosta Svetog 
Jožefa dobar, jer 

bi se na taj način 
osigurana dovolj-

na količina vode 
za poljoprivredni-

ke, ali i za živi svijet 
koji obitava u rijeci i 

uz nju. Iako je upravo taj 
projekt potakao Građan-
sku inicijativu “Naš potok” 

na potpisivanje peticije, a 
potom i pokretanja cijele 
akcije koja je rezultirala 
izradom Plana očuvanja i 
valorizacije područja sliva 
Pazinčice. Na radionici su 
poljoprivrednici predložili 
da se akumulacije kod Ce-
rovlja urede i prošire kako 
bi se iz njih redovito ili 
prema potrebi voda mo-
gla ispuštati u Pazinčicu. 
Razgovaralo se o problemu 
otpadnih voda s Istarskog 
ipsilona koje, neusmjerene 
s polja uz Pazinčicu odno-
se zemlju, a nepročišćene 
zagađuju vodotok.

“Planom očuvanja i 
valorizacije područja sli-
va Pazinčice dobit ćemo 
pretpostavku za stvaranje 
preduvjeta za sinergiju lju-
di i prirode, prvenstvo po-
toka i stanovnika koji žive 
uz Potok, žive za Potok ili 
žive od Potoka”, ističe pa-
zinski gradonačelnik Re-
nato Krulčić. Ovim će se 
planom predvidjeti održi-
vo upravljanje vodotokom 
Pazinčice, zapravo cijelim 
područjem njena toka koji 
obuhvaća dijelove područ-

ja Grada Pazina i Općine 
Cerovlje. Ovo je važno za 
zaštitu flore i faune kroz 
inovativan pristup koji će 
dati smjernice za smanje-
nje građevinskih zahvata 
na vodotoku, da Pazinči-
ca ne postane kanal, već 
da ostane potok kakav je 
nekada bio. Cilj je da i da-
lje imamo prirodan tok s 
rukavcima i prirodnim 
akumulacijama iz kojih 
će vodom moći koristiti 
tijekom cijele godine. U 
tom projektu očekujemo 
podršku Hrvatskih voda, 
Hrvatskih šuma i lokalne 
zajednice, svih koji koriste 
i eksploatiraju Pazinčicu”, 
kaže pazinski gradonačel-
nik Renato Krulčić. 

Europska sredstva
No pitanje kako će se 

financirati jedan tako skup, 
izuzetno složen i dugotrajan 
projekt. Naime, kako se iz 
plana iščitava razvijat će se 
po fazama i to godinama koje 
slijede, a budući da plan još 
uvijek u početnoj fazi izrade 
teško je govoriti o financi-
jama. Unatoč tomu Krulčić 
upućuje na “Live program” 
kojim se sredstva ostvaruju 
izravno iz EU, prema projekti-
ma koji se prijavljuju izravno 
Europskoj komisiji. Naime, 
kako kaže, Pazinčica zadovo-
ljava mnoge uvjete propisane 
tim programom, kao što su 
smanjenje erozije, smanje-
nje poplavnih kota i plavnih 
područja pa do ekoloških, 
poput osiguranja vode za za-
lijevanje koja se sada koristi 
stihijski, a ne planirano. Uz 
to tu su turistička i sportska 
valorizacija prostora. “Nakon 
donošenja Plana treba riješiti 
imovinsko pravne odnose i 
osmisliti održivi način funk-
cioniranja pojedinih objekata, 
primjerice mlinova, koji nuž-
no ne trebaju mljeti žito, već 
mogu proizvoditi električnu 
energiju. Važno je da projekt 
u svim svojim segmentima 
bude samoodrživ”, zaključuje 
Krulčić. 

Planom će 
se predvidjeti 

mogućnost obnove 
starih mlinova, 

obnove zapuštenih 
kupališta, ali i 

korištenje prostora 
za sportski ribolov, 
sport i rekreaciju 

kao što su pješačke 
staze, biciklističke 

staze, slobodno 
penjanje i slično

“Nakon donošenja Plana treba riješiti 
imovinsko pravne odnose i osmisliti 

održivi način funkcioniranja pojedinih 
objekata, primjerice mlinova, koji 

nužno ne trebaju mljeti žito, već mogu 
proizvoditi električnu energiju. Važno 

je da projekt u svim svojim segmentima 
bude samoodrživ” Renato Krulčić 

GRAD PAZIN POKRENUO POSTUPAK IZRADE PLANA O!UVANJA I VALORIZACIJE PODRU!JA SLIVA PAZIN!ICE 

Pazinčica je iznimno je 
vrijedan i osjetljiv resurs

Ovim se planom želi dobiti slika postojećeg 
stanja područja cijelog sliva Pazinčice, je-
dinstvena baza podataka o flori i fauni, te 
arheološki i paleontološki, geološki i hidro-
geološki kulturno-povijesni i ekološki poda-
ci, ali i podaci o vlasništvu, prometnu i osta-
lom što će se tijekom istraživanja prilikom 
izrade Plana upravljanja ustanoviti,

Pazinski krov 
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Astacus astacus, 
zaštićeni riječni rak

Ostaci mlinskih kola uz ruševina mlina
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Vertigo angustior, 
uskoušćani zvrčić 
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EUROeko
BRODOGRADILIŠTE “VIKTOR LENAC” - STALNA BRIGA O ZAŠTITI "IVOTNE SREDINE    

Piše Orjana ANTEŠI"

Zaštita okoliša u svakoj 
je industriji izazov, 
pa tako i u slučaju 

remontnog brodogradili-
šta u koje godišnje uplovi 
i više od sedamdeset ra-
zličitih brodova, pri čemu 
svaki od njih nosi svoje 
specifične zahtjeve i pro-
bleme. Bilo da se radi o 
velikim brodovima, tan-
kerima, kontejnerašima, 
brodovima za rasuti teret 
ili kruzerima, ili pak riba-
ricama i drugim manjim 
vrstama brodova, tijekom 
remonta svakog od njih 
primjenuje se tehnologija 
koja stvara buku, prašinu 
i otpad. 

- Glavni preduvjet za 
očuvanje okoliša indivi-
dualni je pristup svakom 
remontu kojim se nastoji 
prepoznati i otkloniti ne-
gativni utjecaj na okoliš. 
Da bismo u tome uspje-
li, trudimo se primijeni-
ti pravila zaštite okoliša 
kroz sve procese, počevši 
od trenutka samog ugo-
varanja remonta i njegova 
planiranja, faze njegove 
realizacije pa do konač-
ne isporuke broda. Putem 
internih projekata i pro-
grama u brodogradilištu 

sustavno preispitujemo i 
analiziramo aspekte zašti-
te okoliša, ali i postavlja-
mo nove ciljeve u skladu 
s kojima implementiramo 
čiste tehnologije i primje-

rene mjere zaštite okoliša 
u procesu rada, ističe u 
uvodu našeg razgovora ru-
kovoditeljica Odjela zaštite 
okoliša u “Viktoru Lencu” 
Maja Kriška. 

Kao jedan od primjera 
primjene novih tehnologija 
naša sugovornica spominje 
opremu za visokotlačno pra-
nje brodske oplate, koja se 
koristi na najvećem i naji-
sturenijem doku, “jedana-
estici”. Poznato je da kori-
štenje abrazivnog medija za 
pripremu čeličnih brodskih 
površina za nanošenje boje 
negativno utječe na okoliš, 
pa je brodogradilište prije tri 
godine uložilo 1,7 milijuna 
eura u nabavku ove opreme. 
Time je iz procesa koji se 
odvijaju na ovom velikom 
doku, u značajnom dijelu 
pijesak kao abrazivni ma-
terijal zamijenjen vodom 
i visokotlačnim pranjem. 
Bio je to značajan pomak 
u smanjenju problema buke 
i prašine. 

Manje pjeskarenja
Kao što i sam naziv 

govori, riječ je o tehnologiji 
koja radi na principu da voda 
pod visokim tlakom od 3.000 
bara skida staru boju i hrđu. 
Otpadna voda se filtrira i 
dalje obrađuje kroz uređaj 
za pročišćavanje, a talog se 
zbrinjava kao otpad. 

- Primjenom ove teh-
nologije u potpunosti se eli-
minira eventualno oneščišće-
nje zraka i mora, umanjuje se 

količina otpada te smanjuje 
ukupna buka. Istovremeno, 
omogućava se kontinuira-

ni i simultani rad s ostalim 
tehnološkim procesima što, 
opet, značajno utječe na vri-
jeme potrebno za remont 
- objašnjava Kriška.

Prema navodima 
Kriške, s opremom na 
“jedanaestici” prošle se 
godine vodom zamijeni-
lo pjeskarenje na 20 posto 
obrađenih brodskih površi-
na. Kriška ističe kako je ri-
ječ o najboljoj raspoloživoj 
tehnologiji u europskim, 
pa i svjetskim okvirima, 
ali isto tako naglašava da 
ima i svoja ograničenja 
jer se uređaji zasad mogu 
koristiti samo na ravnim 
površinama, dok se kute-
vi i pregibi moraju i dalje 
tretirati na klasičan način, 
pjeskarenjem. 

U razgovoru sa šefi-
com zaštite okoliša u ovom 
kvarnerskom brodogradili-
štu primjetan je otklon od 
toga da se stvari prikažu 
boljima od onog što jest. 
Sama će priznati da bro-
dogradilište još uvijek ima 
dosta posla u ovom iteka-
ko važnom segmentu, ali 
isto tako napominje kako 
se neke stvari ne mogu pro-
mijeniti preko noći. 

- U poslovanju našeg 
brodogradilišta nastojimo 
osigurati priznate standar-

Oprema i za 
dva preostala 
doka

Sustav koji se ko- !
risti na Doku 11 nije 
mogu!e primijeniti na 
dva druga doka zbog 
tehničkih ograničenja, 
pa su ovog ljeta u “Len-
cu” imali prezentaciju 
opreme za visokotlač-
no pranje koja bi bila 
prikladnija za korištenje 
na dokovima, “petici” i 
RI-38. Me$utim, kako 
doznajemo od Kriške, 
uočeni su odre$eni ne-
dostaci jer su vise!e 
glave tih ure$aja, na-
ime, funkcionirale na 
principu ili magneta ili 
vakuuma, pa su stalno 
ispadale pri prelasku 
neravnina. Zato su u 
“Lencu” od proizvo-
$ača zatražili dodatna 
poboljšanja kako bi se 
ovi ure$aji prilagodili i 
optimalno uključili u an-
tikorozivne procese na 
“petici” i RI-38. Trenut-
no se čeka na njihova 
povratna rješenja.

Svaki remont je priča za sebe, ali ono što 
je osnovni zadak je - smanjiti buku, pra-
šinu i sanirati otpad. Sustavno preispitu-
jemo i analiziramo aspekte zaštite okoli-
ša, ali i postavljamo nove ciljeve u skladu 
s kojima implementiramo čiste tehnolo-
gije u procesu rada, ističe rukovoditeljica 
Odjela zaštite okoliša u “Viktoru Lencu” 
Maja Kriška 

Svaki remont je i 
mali ekološki pothva

Uveli su primarnu selekciju kojom izdvajaju sve one 
vrste otpada koje se mogu ponovno iskoristiti

U Hrvatskoj tek otvaraju nove mogućnosti obrade i 
uporabe otpada koja proizvode brodogradilišta

Oko 11 posto otpada u brodogradilištu se reciklira, dok se 
jedan posto opasnog otpada spaljuje u spalionici u Austriji

Kad je riječ o otpadu, razlikuje se otpad koji je nastao 
tijekom remonta i onog koji dolazi s brodom

Vlastitom mjernom opremom, čiju interpretaciju onda 
provode ovlašteni laboratoriji, me%u kojima i Zavod za 
javno zdravstvo, nadzire se kakvoću mora te zraka
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   U AKVATORIJU MARTINŠ"ICE DAJE SVE BOLJE REZULTATE 

de zaštite okoliša što smo 
pokazali dosadašnjim ula-
ganjima i na čemu ćemo i 
ubuduće ustrajati. Najvaž-
niju kariku u uspostavi tih 
standarda čine ljudi, pa ra-
dimo i na podizanju svijesti 
svakog pojedinog radnika 
o važnosti očuvanja okoliša 
i prirodnih resursa jer je 
to jedini put koji garantira 
ostvarenje ciljeva održivog 
razvoja i kvalitetnog suži-
vota s lokalnom zajednicom 
- ističe Maja Kriška. 

Opredjeljenje “Vik-
tora Lenca” je društveno 
odgovorno poslovanje, na 
što ukazuje činjenica da je 
sustavom upravljanja kvali-
tetom ISO 9001 obuhvaćen 
i sustav upravljanja zaštitom 
okoliša. 

- To je polazište za 
daljnji razvoj našeg brodo-
gradilišta - dodaje naša su-
govornica.

“Viktor Lenac” preži-
vio je petogodišnju kalvariju 
stečaja, koji je ovo brodogra-
dilište prilično unazadio u 
svakom pogledu. Da bi se 
uopće moglo nastaviti po-
slovati u Martinšćici, nakon 
završetka stečaja 2008. godi-
ne najprije je trebalo uložiti 
u opremu i objekte koji su 
godine neulaganja prilično 
devastirale. “Vrhunac” je bilo 
potonuće starog doka, koji 
je trebalo najprije izvaditi 
s dna mora, a potom i na-
domjestiti drugim. Brodo-
gradilište je prije nekoliko 
godina podiglo kredit od 70 
milijuna kuna od HBOR-a i 
uložilo dodatnih 40 milijuna 
kuna vlastitog novca da bi 
se krenulo u najpotrebnija 
ulaganja. 

Eko-u!inkovitost
Primjena novih ekoteh-

nologija uvelike doprinosi 
energetskoj i inoj učinkovi-
tosti brodogradilišta, samim 
time smanjuju se dotadašnji 
troškovi poslovanja i izrav-
no se utječe na smanjivanje 
emisija plinova od izgara-
nja. U brodogradilištu se 
tijekom prošle i ove godine 
dosta napravilo, od uvođe-
nja energetski učinkovitije 
rasvjete, preko zamjene za-
starjelog toplovodnog sustava 
novim koji koristi otpadnu 
toplinu iz kompresora, a u 
planu je i plinofikacija bro-
dogradilišta.

Značajan ekonomski 
utjecaj u poslovanju svake 
tvrtke, a pogotovo jednog 
tako velikog sustava kao 
što je brodogradilište, je 
i gospodarenje otpadom. 
Po tom pitanju, u “Lencu” 
kontinuirano, kako navodi 
Kriška, nastoje iznaći nove 
prihvatljive načine korište-
nje otpada.

- Sustav gospodarenja 
otpadom, osim zakonski 
definiranih okvira i obveza 
unapređenja, uvelike ovisi 
o mogućnostima zbrinja-
vanja otpada koje su tre-
nutno razvijene i dostupne 
u Hrvatskoj. Mi smo se 
opredijelili za razvoj flek-

sibilnog sustava gospoda-
renja otpada u kojemu je 
naglasak na smanjivanju 
nastanka otpada i njegovom 
daljnjem iskorištavanju za 
sekundarne sirovine. 

Prošle godine “Vik-
tor Lenac” proizveo je oko 
22.000 tona otpada. Od 
toga, oko 39 posto odno-
si se na otpadni abrazivni 
pijesak koji se, osim kao 
međusloj za prekrivanje 
otpada na odlagalištu, od 
ove godine počeo koristiti 
i u proizvodnji cementa. 
Otprilike isti udio, odno-
sno 37 posto, čini otpad 
koji sadrži ulja, a koji se u 
“Lencu” nakon kemijsko-fi-
zikalne obrade dalje koristi 
za dobivanje energije u ce-
mentarama. Oko 11 posto 
otpada u brodogradilištu 
se reciklira, dok se jedan 
posto opasnog otpada spa-
ljuje u spalionici u Austri-
ji. Drugim riječima, tek se 
12 posto od ukupno proi-
zvedenog otpada odlaže na 
odlagališta, a kako ističe 
Kriška, namjera je taj udio 
još smanjivati. 

Poznato je da je od-
laganje otpada najnepo-
voljniji način postupanja, 
kako u ekološkom tako i 
ekonomskom smislu. 

- Uveli smo primarnu 
selekciju kojom izdvajamo 
sve one vrste otpada koje se 
mogu ponovno iskoristiti - 
ističe Maja Kriška te doda-
je kako se u Hrvatskoj tek 
otvaraju nove mogućnosti 
obrade i uporabe otpada s 
kojima u brodogradilištu 
nastoje biti u tijeku. 

Pijesak za asfalt
U prilog tome, Kriš-

ka navodi primjer abraziv-
nog pijeska koji nastaje iz 
procesa obrade metalnih 
površina za antikorozivnu 
zaštitu, a koji se dosad, s 
obzirom na to da je riječ o 
inertnom i neopasnom ot-
padu, koristio kao međusloj 
za prekrivanje otpada na 
odlagalištima. U “Lencu” 
su zato pokrenuli ispitiva-
nje mogućnosti korištenja 
te vrste materijala u proi-
zvodnji asfalta, cementa i 
opločnika s obzirom na to 
da abrazivni pijesak može 
jedinim dijelom zamijeni-
ti sirovine za proizvodnju 
tih proizvoda. Kako dozna-
jemo, krenulo se i u prve 
razgovore i dogovore s tvrt-
kama iz te branše. 

- Kad govorimo o ot-
padu, moramo razlikovati 
otpad koji je nastao tije-

kom remonta i onog koji 
dolazi s brodom. U skladu 
s MARPOL konvencijom, 
mi smo kao brodogradili-
šte u obvezi prihvatiti sav 
akumulirani otpad u svoje 
prihvatne uređaje, što znači 
da i u tom dijelu moramo 
iznaći najbolji mogući na-
čin njegovog zbrinjavanja. 
S obzirom na to da kod nas 
dolaze sve vrste brodova, 
taj spektar čini više od 40 
vrsta brodskog otpada - na-
pominje Kriška te dodaje 
kako je i u ovom slučaju 
naglasak na recikliranju i 
ponovnoj upotrebi takvog 
otpada. No, čak i uz ova 
nastojanja, “Viktor Lenac” 
na godišnjoj razini plaća 
oko 20 milijuna kuna na 
preuzimanje i zbrinjava-
nje otpada sa brodova koji 
dolaze na remont.

Vlastitom mjernom 
opremom, čiju interpreta-
ciju onda provode ovlašteni 
laboratoriji, među kojima i 
Zavod za javno zdravstvo, 
nadzire se kakvoću mora te 
zraka, odnosno emisije od 
izgaranja, prašine te hlapi-
vih organskih spojeva. 

Monitoring mora
- Monitoring mora pro-

vodimo četiri puta godišnje, 
pri čemu nam je referentna 
točka uvala Svežanj. Nismo 
utvrdili značajniji utjecaj 
djelatnosti brodogradilišta 
na kakvoću morske vode. 
Rekla bih da to dokazuje i 
prisutnost ribljih vrsta koje 
se nalaze u čistim morima. 
Nije rijetkost da nas posje-
te dupini i tune, premda su 
najčešće one vrste morskih 
zajednica karakteristične za 
lučka područja - napominje 
Kriška.

Slično kao i kod mora, 
ni zrak, prema navodima 
naše sugovornice, ne poka-
zuje negativna odstupanja.

- Po pitanju prašine, 
zrak pripada prvoj kvalite-
ti koja je definirana kao čist 
ili neznatno onečišćen zrak, 
dok je kod hlapljivih organ-
skih spojeva brodogradilište 
na sigurnoj razini, daleko 
ispod graničnih vrijednosti 
- kaže Maja Kriška.

- Industrija u blizini 
stambene zone nikad nije 
sretno rješenje, ali mislim 
da smo aktivnom surad-
njom i međusobnim razu-
mijevanjem uspjeli postići 
kvalitetniji suživot. Trudimo 
se prepoznati i sudjelovati 
u projektima koji su bitni 
lokalnoj zajednici, baš kao 
što smo otvoreni za nepo-
sredni kontakt sa stanovni-
cima. Informacije koje od 
njih dobijemo o njihovom 
osjetu i doživljaju dragocje-
ni su nam jer ih niti jedan 
uređaj ne može zabilježi-
ti, a i mi koji smo unutar 
brodogradilišta često ih ne 
primijetimo. Uvijek uvaža-
vamo te njihove primjedbe 
i sugestije - zaključila je na 
kraju voditeljica Odjela za-
štite okoliša u “Lencu” Maja 
Kriška.

Znatno smanjena razine buke
Jedan od najve!ih problema u odnosu s lokalnom  !

zajednicom, stanovnicima Kostrene, poglavito Vrha Mar-
tinš!ice, pa i riječkog naselja Vežica, čini buka. Ovaj ka-
men spoticanja jednim je dijelom umanjen zamjenom pje-
skarenja na Doku 11 opremom za visokotlačno pranje.
- Najve!i izvori buke su pjeskarenje i rad brodskih motora, 
što smo riješili uvo%enjem obalnih priključaka struje. Sve 
vezove i dokove opremili smo potrebnom opremom za 
priključenje broda za napajanje strujom. Danas se brod-
ske motore može jedino čuti kada ih brod uključi tijekom 
testiranja odnosno prije nego što napusti brodogradilište. 
Taj dio nemogu!e je izbje!i. Buku pjeskarenja u potpunosti 
!emo eliminirati kada i na dva preostala doka ugradimo 
opremu za visokotlačno pranje. Za sada tom problemu do-
skačemo tako što nastojimo pjeskarenje prilagoditi dobu 
dana, poziciji i slično - kaže Maja Kriška te ističe kako u 
brodogradilištu provode kontinuirani monitoring buke.

Bliski susreti sa životinjama
Zbog blizine prirodnog staništa - Draškog potoka u  !

zale%u, brodogradilište i njegove radnike nerijetko posje-
te divlje životinje, poput srna, lisica, patki, pa čak i neke 
endemske vrste, kao što je barska kornjača o čijem je 
spašavanju prošlog mjeseca pisao i naš list. 
- Životinje doplivaju kroz vodotok Javor do uš!a u brodo-
gradilištu. Bujica vodotoka ih fizički toliko izmori da nema-
ju snage samostalno se vratiti u prirodu, pa su prepušte-
ne struji vode. Ponekad ih sami uhvatimo i neozlije%ene 
vratimo u pri-
rodu, a kad to 
nije mogu!e, 
kon tak t i ramo 
stručne službe 
iz Veterinarske 
stanice ili iz Jav-
ne ustanove Pri-
roda, prepriča-
va Maja Kriška 
te dodaje kako 
najviše takvih 
“bliskih” susre-
ta i spašavanja 
imaju radnici iz 
pogona energe-
tike, čiji se radni 
prostori nalaze 
uz vodotok.

Prošle godine “Viktor Lenac” proizveo 
je oko 22.000 tona otpada. Od toga, oko 
39 posto odnosi se na otpadni abrazivni 

pijesak koji se, osim kao međusloj za 
prekrivanje otpada na odlagalištu, 

od ove godine počeo koristiti i u 
proizvodnji cementa

Rukovoditeljica Odjela zaštite okoliša u “Viktoru Lencu” Maja Kriška 
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Najvažniju kariku u uspostavi tih standarda čine ljudi, pa 
se radi i na podizanju svijesti svakog pojedinog radnika 
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Piše Tanja KOCIJAN!I"

Po broju projekata na 
području energetski 
održivog razvoja, Grad 

Poreč iznimno je aktivan. 
Broj takvih projekata koji 
se u zadnje dvije, tri godi-
ne provodio ili se još uvijek 
provode, prilično je velik. 
O tome smo razgovarali s 
direktoricom Parentiuma 
Gordanom Lalić, gradske 
tvrtke koja je preuzela ulogu 
inicijatora, koordinatora i 
realizatora projekata iz po-
dručja energetske učinkovi-
tosti, korištenja obnovljivih 
izvora energije i održivog 
razvoja na području Po-
reča.

Na upit koje su zgrade 
energetski obnovljene i iz 
kojih izvora, Lalić kaže da je 
ukupan iznos investicija koje 
su uspješnom realizacijom 
ovih projekata ostvarene lani 
bio oko 3,7 milijuna kuna.

Bespovratna 
sredstva
- Prijavom tih projeka-

ta na razne izvore sufinanci-
ranja ostvarili smo pravo na 
povrat 1,83 milijuna kuna, 
što znači da je povrat tih 
projekata gotovo 50 posto. 
Posebno me veseli da su gra-
đani, prijavom na gradske 
natječaje, ostvarili pravo na 
bespovratna sredstva. Tije-
kom ove i prošle godine iz 
proračuna im je isplaćeno 
gotovo 250.000 tisuća bespo-
vratnih sredstava za projekte 
„Obnovljivi izvori energije 
i energetska učinkovitost u 
obiteljskim kućama“ i „Moj 
Poreč bez azbesta“, koji se 
nastavlja, veli Lalić.

Predviđa se da ti pro-
jekti rezultirati godišnjim 
uštedama uštede od goto-
vo pola milijuna kuna, dok 
očekivano smanjenje emisi-
ja ugljičnog dioksida CO2 
na području Poreča iznosi 
nešto više od 280 tona na 
godišnjoj razini.

Kroz projekt „Moj 
Poreč bez azbesta“ tijekom 
prošle godine uklonjeno je 
nešto više od 400 četvornih 
metara krovnog pokrova 
koji sadrži azbest, a pred-
viđa se da će ta brojka do 
kraja ove godine premašiti 
1.500 kvadrata, istaknula je 
direktorica.

- Grad Poreč je 2013. 
potpisao Sporazum grado-
načelnika, najveće inicijative 
Europske komisije usmjere-
ne ka izradi Akcijskog plana 
energetski održivog razvoja, 
kojim su točno propisane 
smjernice energetskog ra-
zvoja od 2013. do 2020. go-
dine, sve s ciljem smanjenja 
emisija ugljičnog dioksida za 
najmanje 20 posto. Zajedno 
s još pet istarskih gradova u 
Istarskoj županiji, Poreč je 
među prvima ove godine u 

srpnju potpisao i Novi in-
tegrirani sporazuma grado-
načelnika o klimi i energiji, 
s ciljem smanjenja emisija 
CO2 (i, prema mogućnosti, 
drugih stakleničkih plino-
va) za najmanje 40 posto do 
2030. godine učinkovitijom 
upotrebom energije i većom 
upotrebom obnovljivih izvo-
ra energije, pojasnila je naša 
sugovornica.

Dodala je da su imple-
mentacijom mjera energet-
ske učinkovitosti propisanih 
spomenutim Akcijskim pla-
nom počeli raditi na energet-
skoj obnovi i učinkovitosti, 
implementaciji obnovljivih 
izvora energije, e- mobilnosti 
i zelenom prometu, zašti-
ti okoliša i edukaciji. Lalić 
je navela da prije vidljivih 
i opipljivih krajnjih rezul-
tata, tj. realizacije prethodi 
nekoliko koraka koji najčešće 
najduže traju, a to su po-
stupak energetske obnove 
objekata, energetski pregled, 
te izrada energetskog certi-
fikata i projektno-tehničke 
dokumentacije.

-Zbog toga je važno 
strateški planirati i za svaki 
projekt tražimo mogućnost 
sufinanciranja dijela ili čak 
cijele investicije bespovrat-
nim sredstvima. Upravo taj 
koncept ulaganja minimal-
nih vlastitih (proračunskih) 
sredstava rezultira kraćim 
periodom povrata investi-
cije i bržim oslobađanjem 
novaca za daljnja ulaganja, 
pojašnjava Lalić.

Govoreći o projektima 
energetske obnove i učinko-
vitosti na kojima rade spo-
menula je EU projekt „City 
Sec“ kroz koji će raznim 

mjerama do 2020. smanji-
ti emisiju CO2 za 25 posto. 
Još jedan EU projekt, „Life 
Sec Adapt“ Poreč je pristupio 
Novom integriranom spo-
razumu gradonačelnika o 
klimi i energiji. Kroz njega 
je započeta izrada dokumen-
ta u kojem će se analizirati 
trenutno stanje klimatskih 
parametara, izradit će se 
procjena ranjivosti i rizika 
i propisati točne smjernice 
ublažavanja i prilagodbe na-
dolazećim klimatskim pro-
mjenama. Plan je smanjiti 
emisiju CO2 za 40 posto 
do 2030.

Energetski 
certifi kati
U suradnji s Fondom 

za zaštitu okoliša sufinan-
cirali su mjere energetske 
učinkovitosti na ukupno 
14 obiteljskih kuća tijekom 
prošle i pretprošle godine, 
kada su građanima osigurali 
bespovratna sredstva do 50 
posto opravdanih troško-
va investicije, odnosno do 
37.500 kuna po objektu.

Nadalje, potpuno su 
energetski obnovili područ-
nu školu Veli Maj. Lalić 
pojašnjava da su u sklopu 
toga sanirani vanjski zido-
vi grijanih dijelova zgrade 
prema vanjskom prostoru, 
izvedena je toplinska kon-
taktna fasada s toplinskom 
izolacijom, te toplinska za-
štita stropa prema negrija-
nom tavanu. Zamijenjena je 
stolarija čime su poboljšana 
energetska svojstva objekta, 
tj. smanjena je emisija CO2, 
a manji su i režijski troškovi. 
U kotlovnici Osnovne škole 
Poreč zamijenili su osnovni 

energent lož ulja i imple-
mentiran je plin, koji je za 
okoliš manje škodljiv. Lalić 
dodaje da su kroz projekt 
„Sustavno gospodarenje 
energijom“ uveli internetsku 
web platformu pod nazivom 
ISGE, putem koje se za uku-
pno 31 objekt u gradskom 
vlasništvu na mjesečnoj 
razini prati potrošnja svih 
energenata i vode.

Zatim su detaljno 
energetski pregledali sve 
javne objekte i za njih 20 
izradili energetske certifi-
kate. Cilj je, prema riječi-
ma direktorice Parentiuma, 
poboljšati energetska svoj-
stva tih zgrada, ali i kva-
litetu boravka za osobe u 
njima. Potom su kompletno 
energetski obnovili i dvije 
višestambene zgrade. Go-
voreći o ugradnji obnovlji-
vih izvora energije Lalić je 
kazala da su tijekom 2014. 
i 2015. vlasnicima 14 obi-
teljskih kuća sufinancirali 50 
posto opravdanih troškova, 
odnosno 15 tisuća kuna po 
objektu. To nije sve, jer su 
postavili sunčane elektrane 
na osam gradskih objeka-
ta - na zgradi na deponiju 
Košambra, sportskim dvo-
ranama Palestra i Veli Jože, 
područnim školama u Novoj 
Vasi, Baderni i Žbandaju, te 
na zgradi mjesnog odbora 
Dračevac i dječjem vrtiću 
Varvari. Postrojenja imaju 
snagu od 100 kw. Lalić je 
navela da su porečke sun-
čane elektrane u prvih 12 
mjeseci rada proizvele 147 
tisuća kWh „zelene“ elek-
trične energije, a što pokriva 
godišnje potrebe za 50-ak 
prosječnih kućanstava. So-

larne elektrane na spome-
nutim objektima u velikom 
dijelu pokrivaju i potrebe 
za toplom vodom.

Postavljena je i pamet-
na klupa, koja se nalazi na 
rivi kod gradske palače i 
napaja se sunčevom ener-
gijom. Klupa omogućava, 
putem četiri USB-ovih pri-
ključaka, punjenje četiri mo-
bilna telefona ili tableta, s 
integriranim sučeljem koje 
automatski prepoznaje vr-
stu uređaja. K tome, tu su 
i projekti zelenog prometa, 
poput stanice za punjenje 
vozila na električni pogon, 
što su turisti odlično pri-
hvatili. Grad Poreč domaćin 
je rallyja Nikola Tesla već 
treću godinu za redom, koji 
u grad dovodi brojna vozila 
na električni pogon.

Stru#ne 
edukacije
-Provodimo i mnoge 

projekte edukacije, poput 
„Misli zeleno, misli na sutra“, 
„Zelena EE knjižnica“, „Ze-
leni ured“ i „Lokalni ener-
getski dijalog“. Smatram da 
su ljudi, odnosno svijest o 
važnosti i potrebi energetski 
učinkovitog i održivog na-
čina života i razvoja, ključni 
čimbenici uspjeha svakog 
programa. Stoga dajemo 
velik značaj edukacijama 
ciljnih skupina. Bili smo 
organizatori i suorganizatori 
više od 15 stručnih eduka-
cija iz navedenih područja, 
a od kojih su dvije održane 
prije nekoliko dana. Sve to 
usmjereno je zajedničkom 
cilju - zaštiti okoliša u kojem 
živimo, iznosi direktorica.

Na upit koji su projekti 
iz domene energetske učin-
kovitosti planirani za 2017. 
godinu Lalić veli da planova 
ima mnogo, a neki od njih 
su već u tijeku.

-Cilj nam je što bolje 
odraditi strateško planiranje 
kako bismo se koncentri-
rali na projekte za koje će 
postojati mogućnost sufi-
nanciranja bespovratnim 
sredstvima i koji će u što 
kraćem roku rezultirati po-
vratom investicije. Prioritet 
ćemo dati objektima u koji-
ma se obavlja predškolska i 
školska djelatnost. No, to ne 
znači da ćemo zanemariti 
neka druga područja, već 
ćemo, sukladno potrebama, 
nastaviti raditi na dobrobit 
građana i našega grada, te 
promociju Poreča kao „ze-
lene“ destinacije, zaključila 
je Gordana Lalić.

POREČ ULAŽE VELIKE NAPORE I SREDSTVA DA BI POSTAO HRVATSKA TOP ZELENA DESTINACIJA

Uklanja se azbest, 
smanjuje emisija CO2, 
režijski troškovi….

Tijekom ove i prošle 
godine iz prora"una 
je ispla#eno gotovo 
250.000 tisu#a bes-
povratnih sredstava 
za projekte „Obnov-
ljivi izvori energije i 
energetska u"inko-
vitost u obiteljskim 
ku#ama“ i „Moj Pore" 
bez azbesta“, koji se 
nastavlja

Zgrada škole u Velom Maju prije… … i nakon temeljite energetske obnove Gordana Lalić, direktorica Parentiuma
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Glavni urednik: 
Ranko Borovečki

Urednica priloga: 
Gordana Jezdi"

Izdavač: 
Glas Istre novine 

d.o.o.

Prilog izlazi prve 
srijede u mjesecu

Prilog je realiziran u 
suradnji s Istarskom 

županijom


